
اشاره 
نام دکتر مجید کاشـف هم برای دانشگاهیان و هم برای 
کسـانی که در حوزة تربیت بدنی در آموزش وپرورش فعالیت 
می کنند آشناست. کسی که در کارنامة کاری خود سمت هایی 
همچون مدیریـت کل تربیت بدنـی وزارت آموزش وپرورش؛ 
مدیریت کل آموزش  و تحقیقات سازمان تربیت بدنی؛ مسئول 
تحقیقات تربیت بدنی آموزش وپرورش و ریاسـت دانشـکده 
تربیت بدنی دانشگاه شـهید رجایی را داشته است. به همین 
دلیل رشـد آموزش تربیت بدنـی در حیاط زیبای دانشـگاه 
شـهید رجایی برای طرح سؤالاتی میهمان وی شد. سؤالاتی 
دربارة جایگاه تربیت بدنی در آموزش وپرورش کشـور، تأثیر 
این درس بـر ورزش قهرمانی، ویژگی های تربیت بدنی در هر 
یک از دوره های تحصیلی و تأثیر تغییر ساختار نظام آموزشی 

کشور بر تربیت بدنی. 
دکتـر کاشـف کـه اکنـون معاون آموزشـی دانشـکدة 
تربیت بدنی دانشـگاه شهید رجایی است، در این  گفت وگو از 
اهمیت تربیت بدنی با توصیف آن به »علم آینده« یاد کرد که 
هدف از ارائة آن در مدارس سالم سازی است نه قهرمان سازی. 

اعتقـاد  بـه   *
شما در حـــال حاضــــر 

تربیت بدنـی در آموزش وپـرورش ما 
چـه جایگاهی دارد؟ آیا ایـن جایگاه مطلوب 

است یا هنوز راه زیادی تا رسیدن به نقطة مطلوب 
داریم؟

از سال 1306 درس تربیت بدنی براساس مصوبه مجلس 
وقت، وارد آموزش وپرورش شد. شاید در فراز و نشیب هایی که 
درس تربیت بدنی طی این هشتادوش��ش سال داشته؛ بهترین 
دوران سال های اول بود که همه دانش آموزان موظف بودند در 
روز دو ساعت ورزش کنند. البته به دلیل نبود امکانات و نیروی 
انس��انی این مسئله به تدریج کمرنگ ش��د. بعد از آن سال ها 
دانش سراها به تربیت نیروی انسانی و معلم تربیت بدنی؛ یعنی 
کسانی که بتوانند این درس را در مدرسه رهبری کنند اقدام 
کردند و از طرفی هم امکاناتی برای مدارس ایجاد ش��د. تهیه 

 گفت وگو: سمانه آزاد

گفت و گو 
با پيشكسوتان
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امکانات به پش��توانه های مالی نیاز داش��ت، ش��اید هنوز هم 
امکانات مدارس خیلی خوب نیس��ت، اما فعالیت هایی که باید 
انجام گیرد در س��اخت مدارس لحاظ می ش��ود. حدود هشت 

س��ال پیش مصوبه ای در آموزش وپرورش پیش بینی 
ش��د که بر مبنای آن هر مدرس��ه ای که بیش 

از 12 کلاس دارد، بای��د ب��ه ی��ک س��الن 
ورزش��ی هم مجهز باش��د. به نظر من با 
توج��ه به فرازونش��یب هایی که در این 
هشتادوش��ش س��ال برای تربیت بدنی 
در آموزش وپرورش ایجاد شده الان در 
جایگاه دوم ق��رار داریم. یعنی در طول 

این س��ال ها و شاید هش��ت سال پیش 
ک��ه معاون��ت تربیت بدنی و تندرس��تی در 

آموزش وپرورش ایجاد ش��د شرایط خوبی برای 
ورزش ایجاد شد. 

م��ا در آموزش وپرورش مان س��ه بار معاون��ت تربیت بدنی 
داشتیم. یکی وقتی بود که تیم ملی فوتبال ایران برای اولین بار 
به جام جهانی راه یافت. در آن زمان معاونت تربیت بدنی برای 
آموزش وپرورش پیش بینی شده بود اما پایدار نبود. دومین بار 
ک��ه تیم ما به جام جهانی راه یافت هم باز این اتفاق افتاد. بعد 
از این فرازونشیب ها دو سال پیش دوباره معاونت تربیت بدنی 
ب��رای آموزش وپرورش ایجاد ش��د. اکنون قوی ترین س��اختار 
ورزش در آموزش وپرورش وجود دارد چرا که در استان ها هم 
معاونت تربیت بدنی پیش بینی ش��ده، اما این ساختار نیازمند 
یک برنامة قوی اس��ت. این تش��کیلات بای��د بتواند کارهای 
بزرگی انجام دهد. ولی متأس��فانه می بینیم که هنوز نتوانسته 
به جایگاه اصلی برسد. البته کارهای بزرگی انجام گرفته است 
مثل اس��تخدام 15 هزار معلم تربیت بدنی که کار بزرگی بود 
که س��ابقه نداشت. با وجود این تش��کیلات اگر افرادی باشند 
که بتوانند برنامه های درستی را ارائه دهند روزگار بهتر از این 

را خواهیم داشت. 

* گفتیـد که الان در جایگاه دوم هسـتیم. منظورتان از 
جایگاه دوم چیست؟

مصوب��ه س��ال 1306 مجل��س وق��ت؛ که براس��اس آن 
دانش آموزان می بایس��ت روزی دو س��اعت ورزش می کردند، 
بهترین و اولین جایگاه تربیت بدنی در آموزش وپرورش کشور 
بود. امروز از نظر شرایط تشکیلاتی در جایگاه دوم و بعد از آن 
قرار داریم چرا که حتی در تمام استان ها معاونت تربیت بدنی 

تشکیل شده و این شرایط خیلی خوبی است.

* فکـر می کنید امـروز چند درصـد از مدارس مان این 

قابلیـت را دارند کـه بچه ها بتوانند روزی دو سـاعت در آن 
ورزش کننـد؟ البته برخی مدارس اکنون در کنار تحصیل به 
تربیت بدنی هم توجه ویژه ای دارند و سرمایه گذاری می کنند 

اما بسیاری از مدارس این قابلیت را ندارند.
م��ا نبای��د فک��ر کنی��م چ��ون همه 
نمی توانن��د یک برنام��ه را اجرا کنند، 
پس باید برنام��ه را متوقف کرد. اگر 
حتی 51 درص��د بتوانند طرحی را 
اج��را کنند طرح موفق اس��ت. هر 
مدرسه ای که امکانات دارد می تواند 
ط��رح را انج��ام دهد. وقت��ی برای 
اولین بار طرح ش��نا مطرح شد برخی 
ب��ا آن مخالفت کردند، چرا که بعضی از 
شهرهای ما اصلًا اس��تخر نداشتند، 
اما آن هایی که داش��تند چرا نباید 
اس��تفاده می کردند؟ طرح شنا آن 
زمان با آن ش��رایط انجام شد، در حالی که حتی در تهران هم 
خیل��ی از مدارس نمی توانس��تند آن را اجرا کنند. اما در عین 
حال همین شهرستان هایی که استخر نداشتند به دنبال بودجه 
برای اجرای این طرح رفتند. اکثر شهرستان ها استخر ساختند 
تا بتوانند در این طرح شرکت کنند و از دیگران عقب نمانند. 
پس از آن بود که طرح هایی مانند دو و میدانی، ژیمناس��تیک 
و تنیس روی میز هم مطرح شد. اثرات این طرح ها در بیست 
سال آینده مشخص می شود و آن زمان شاهد رشد چشم گیری 

خواهیم بود. 
اکنون تیم والیبال ایران در س��طح جهان مطرح می شود، 
در حالی ک��ه تا 10 س��ال پیش چنی��ن نبود. در بس��کتبال 
ه��م همین طور اس��ت. اگر ریش��ه هم��ه این تح��ولات را در 
آموزش وپرورش بدانیم، این طرح ها می توانند این اثرات مثبت 
را داشته باشند. البته عوامل متعددی در این موفقیت ها نقش 

دارند.

* پس به نظر شـما فعالیـت تربیت بدنـی در مدارس بر 
ورزش قهرمانی ما تأثیرگذار است؟ 

قطعاً. بچه هایی که وارد مدرس��ه می ش��وند مانند موم در 
دس��ت هستند که می توانیم به آن ها شکل دهیم. اگر این کار 
را در جهت درس��ت انجام دهی��م، قطعاً هدف غایی ما محقق 
می شود. یکی از مواردی که امروزه در آموزش وپرورش مطرح 
اس��ت افزایش س��اعات تربیت بدنی اس��ت. در برنامة چهارم، 
تربیت بدنی باید به س��ه س��اعت و در برنام��ة پنجم به چهار 
ساعت در هفته افزایش پیدا می کرد. در برنامة چهارم قرار شد 
در برخی مدارس راهنمایی که امکان دارد این طرح به صورت 

اکنون قوی ترین ساختار 
ورزش در آموزش وپرورش 

وجود دارد چرا که در 
استان ها هم معاونت 

تربیت بدنی پیش بینی شده، 
اما این ساختار نیازمند یک 

برنامة قوی است

29
دورة چهاردهم/ شمـارة  2/ زمستان 1392



آزمایشی اجرا شود. شاید استخدام 15 هزار معلم تربیت بدنی 
هم به این دلیل بود که کمبود نیروی انس��انی برطرف ش��ود، 
ول��ی در برنامة پنجم به همان دو س��اعت بازگش��ت. این در 
حالی اس��ت که در مدارس یک نوبته و در س��اعات بعدازظهر 
می توان فعالیت های ورزش��ی انجام داد، ولی به دلیل سیستم 
اداری، درهای مدرسه بسته می شود. اگر امکان این کار فراهم 
ش��ود خود دانش آموزان حاضرند بعدازظهرها در مدرسه بازی 
و ورزش کنند، اما سیس��تم اداری ما نمی تواند جوابگوی این 
موضوع باشد. در دوره ای اعلام شد که بعدازظهرها مدارس را 
در اختیار مردم قرار دهند که با شکست مواجه شد. به هر حال 
اگ��ر بتوانیم بعدازظهرها در مدارس یک نوبته این کار را انجام 
دهیم؛ دانش آم��وزان می توانند هر روز ورزش کنند؛ فقط نیاز 

به کمی مدیریت دارد.

* در این میان موضوع استعدادیابی هم مطرح می شود. 
اگـر بدانیم فیزیک بدنی دانش آموزان مان برای چه ورزشـی 
مناسب است شاید بهتر بتوانیم در ورزش قهرمانی مان موفق 
شـویم. به نظرتـان در این حـوزه باید چه برنامه ای داشـته 

باشیم؟
در گذشته درباره اس��تعدادیابی در مدارس فعالیت هایی 
انجام شد. یک نظام اس��تعدادیابی در وزارت آموزش وپرورش 
ش��کل گرف��ت ک��ه در پ��ی آن ب��رای ورزش ه��ای مختلف؛ 
استانداردها، کتاب و برنامه هایی تدوین شد. این مسئله بسیار 

تخصصی اس��ت. اگر بخواهیم این کار را به ش��کل 
علمی و آن چنان که در کش��ورهای پیشرفته 

وج��ود دارد پی بگیری��م باید یک طرح 
مل��ی را پیش بین��ی کنی��م، به طوری 
که س��لیقه ای و منحصر به یک مدیر 
نباشد. چون معمولاً با تغییر مدیران 
همه برنامه ها عوض می ش��ود. اکنون 
در وزارت ورزش بحث��ی برای تدوین 

نظام استعدادیابی در رشته های مختلف 
ایجاد شده اما می بینیم که آن هم در حد 

یک تابلوی نئون است و هنوز به صورت 
زیربنایی کاری انجام نگرفته است. اگر 
قرار است استعدادیابی ریشه ای باشد، 

بای��د در وزارت آموزش وپرورش و مدارس انجام گیرد. چرا که 
معلم ب��ا همه دانش آموزان در ارتباط اس��ت و همه آن ها زیر 
نظر معلمان تربیت بدنی قرار می گیرند. بنابراین اولین چیزی 
که برای ش��ناخت اس��تعدادها باید به آن توجه کنیم افزایش 
شناخت و گسترش دید معلمان در این خصوص است. بر این 
اساس باید برنامه های ضمن خدمت و دانش افزایی را برایشان 

پیش بینی کنیم تا بتوانند اس��تعداد بچه ها را تشخیص دهند. 
اکنون بسیاری از پیش کسوتان ما در یک رشتة ورزشی خاص 
به محض اینکه فیزیک بدن فرد را می بینند متوجه می شوند 
که فرد برای آن ورزش ساخته شده یا نه؛ یعنی تجربه شان در 
تش��خیص فیزیک موردنظر کمک می کند. اگر این دید را در 

همه معلمان ایجاد کنیم گام بزرگی برداشته ایم.
در سال 1384 و زمانی که در سمت مدیرکل تربیت بدنی 
وزارت آموزش وپرورش بودم و طراحی نظام اس��تعدادیابی در 
آموزش وپ��رورش را پیگیری می ک��ردم؛ اولین حرکت را معلم 
می دانستم. معلم باید دانش آموز را ببیند و به کانون های ورزش 
معرفی کند. در کانون ها هم باید سیس��تمی برای اندازه گیری 
ش��اخص ها و اس��تانداردهای هر ورزش تعیی��ن کنیم. وقتی 
معلمی براس��اس استانداردهای تعیین ش��ده متوجه می شود 
دانش آم��وزی در ش��نا اس��تعداد دارد او را ب��ه کانون معرفی 
می کند. در کانون هم بار دیگر ویژگی های فرد با استانداردها 
تطابق داده می شود تا وارد تیم شود. اگر فرد در تیم رشد کند 
وارد باش��گاه می ش��ود. در باش��گاه ها هم فرد بار دیگر با نظام 
اس��تاندارد مورد بررسی قرار می گیرد. به این ترتیب کسی که 

وارد باشگاه می شود از چند فیلتر رد شده است.
م��ا تحقیقی در ای��ن زمینه انج��ام داده ایم و ب��ه دوران 
دانش آموزی کسانی که در س��طح ملی و المپیک ها مدال آور 
بودن��د نق��ب زده ایم. براس��اس نتیج��ه این تحقی��ق متوجه 
ش��دیم اکثر این افراد در دوران دانش آموزی ش��ان در مدرسه 
و یا مس��ابقات منطقه ای و اس��تانی مدارس مدال 
داش��ته اند. یعنی همه کس��انی که در سطح 
ورزش مل��ی مطرح ان��د در تربیت بدنی 
آموزش وپرورش هم مطرح بوده اند. در 
واقع آموزش وپرورش آن ها را شناخته 
و تحویل باش��گاه ها داده اس��ت. اما 
ای��ن رون��د به صورت خودروس��ت و 
هدایت ش��ده نیست. کس��ی نیست 
ک��ه ای��ن موض��وع را دنبال کن��د. اگر 
بفهمیم اس��تعداد فرد مدال آور چگونه در 
آموزش وپرورش تشخیص داده شده می توانیم 

برای بقیة دانش آموزان هم همان راه را ادامه دهیم. 

* اکنون نظام استعدادیابی در ایران چگونه است؟ 
ما دو نظام استعدادیابی داریم؛ یکی نظام آمریکایی است 
که معتقد اس��ت باید امکانات را در اختیار همه گذاشت تا هر 
کسی که اس��تعداد دارد رش��د کند. ولی نظامی مانند چین، 
به خاطر جمعیت زیاد اف��راد را گلچین و انتخاب می کند و به 
تیم ها می فرس��تد. نظام اس��تعدادیابی در ایران تلفیقی از این 

درس تربیت بدنی
 در همه دوره ها حتی 
دانشگاه ها باید آن قدر 
مفرح باشد که بچه ها 
با انگیزه وارد کلاس 

شوند
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دو اس��ت. مثلًا اکثر شناگران ما کسانی هستند که پدرانشان 
کارگر استخر بودند، یعنی این امکان در اختیارشان بوده است. 
اس��کی بازان ما همه شمش��کی اند چون زندگی شان آنجا بوده 
اس��ت. البته در حال��ت مدرن تغییر روی��ه داده ایم. مثلًا برای 
اولین بار موضوع اس��تعدادیابی در مدارس در س��ال 1383 و 
1384 در کرج انجام شد و موفقیت آمیز هم بود. اکثر بچه هایی 
که در آن اس��تعدادیابی انتخاب ش��دند اکنون در باش��گاه ها 
هستند. اما متأسفانه این برنامه ها مقطعی است. مثلًا مدیری 

که اطلاعات و انگیزه هایی در این زمینه دارد؛ کارها 
و برنامه های��ی را انجام می دهد اما وقتی مدیر 

تغییر پیدا کند برنامه ها هم تغییر می یابند. 
استعدادیابی در آموزش وپرورش نیازمند 
تشکیلاتی است که مقطعی و سلیقه ای 

نباشد.

* همان طـور کـه مطلع هسـتید 
آموزش وپـرورش  و سیسـتم   سـاختار 

در حال تغییر اسـت. به تبـع آن حوزه های 
یادگیـری از جمله تربیت بدنی نیز دسـت خوش 

تغییراتی می شود. شـما تا چه حد در جریان این تغییرات 
هستید؟ 

بح��ث حذف دوره راهنمایی و بازگش��ت ب��ه نظام قدیم 
تبعاتی را در بخش های مختلف دارد. در ورزش و تربیت بدنی 
هم از یک نظر ش��رایط بهتری داریم ولی ممکن است از چند 

نظر شرایط ضعیف تر شود. 

* از چه جهت شـرایط بهتـری ایجاد می شـود و از چه 
جهت ضعف خواهیم داشت؟ 

از ای��ن جهت که تعداد دوره ها کمتر ش��ده و به دو دوره 
ابتدایی و متوسطه تبدیل می شود، شرایط بهتری خواهد بود 
چون بودجه ها تجمیع و بیش��تر می ش��ود. اما ممکن است از 
چند نظر مش��کل ایجاد ش��ود. یکی اینکه وقتی می خواهیم 
تیم دوره ابتدایی را به مس��ابقات بفرس��تیم فقط بهترین ها را 
انتخ��اب می کنیم. در دوره ابتدایی که بچه ها دوران رش��د را 
می گذرانند بهترین ها عموماً شش��می ها هستند چون توانایی 
بیش��تری دارند. اگر قرار باش��د برای مدارس پشتوانه س��ازی 
کنیم باید قانونی پیش بینی شود که براساس آن در تیم دوره 
ابتدای��ی از همه پایه ها یا حداقل از پایه های چهارم و پنجم و 
ششم حضور داشته باشند. وقتی همه تیم از کلاس ششمی ها 
باشند، س��ال بعد مدرسه هیچ تیمی ندارد چون ششمی ها از 
مدرسه رفته اند و مدرسه هر سال باید از نقطه صفر شروع کند. 
اکنون حتی در تیم های پیش کسوتان هم همین طور است و از 

همه رده های سنی باید حضور داشته باشند تا تعادلی در تیم 
ایجاد شود. حال باید این طرح در آموزش وپرورش ایجاد شود 
به خصوص که دوره های تحصیلی طولانی می شوند. البته این 
موضوع قبلًا هم در مورد کلاس پنجمی ها بود. به هرحال باید 
تی��م را به گونه ای انتخاب کرد که از همه پایه ها در آن حضور 
داشته باشند به این ترتیب پشتوانه برای مدرسه ایجاد می شود 
و بچه ها تجربیاتی به دست می آورند که در سال های بعد مورد 

استفاده شان خواهد بود.

* ضعف دیگری هم هست؟ 
یک��ی دیگر از م��وارد، پراکندگی 
دوره  اس��ت.  یادگی��ری  ش��رایط 
راهنمایی دوره تکوین مهارت ها بود. 
یعنی مقدماتی که در دورة ابتدایی 
به دانش آموز آموزش داده می شد، 
در راهنمایی تکمیل می شد. اکنون 
ش��اید دوره تکمیل یادگیری مهارت 
دچار خدشه شود. بنابراین باید سه سال 
نخست متوسطه را برای این منظور 
حفظ کنیم. ت��ا پیش از این اعتقاد 
بر این بود ک��ه ابتدایی دورة ورزش 
قهرمانی نیس��ت، بلکه دورة بازی های مقدماتی و مهارت های 
پایه اس��ت. دورة راهنمای��ی، دورة آم��وزش مهارت ها و دورة 
متوس��طه زمان به نمایش گذاشتن این مهارت هاست. اکنون 
با حذف دورة راهنمایی تکلیف تکمیل مهارت ها چه می شود؟ 
برای این موضوع باید برنامه هایی پیش بینی شود. البته تقسیم 
شدن دورة متوسطه به دو دورة اول و دوم می تواند این مشکل 
را ح��ل کند اما باز س��طوح یادگی��ری و معلم هایی که برای 
هر دوره پیش بینی می ش��ود باید مش��خص و متفاوت باشند. 
در همی��ن زمینه برنامه آموزش تربیت بدن��ی در وزارت علوم 
طراحی ش��د تا جایگزین برنامة دبیری تربیت بدنی شود. این 
برنامه دو گرایش دارد، یکی آموزش تربیت بدنی پیش دبستان 
و دبس��تان و دیگری آموزش تربیت بدنی متوسطه. این برنامه 
اکنون مصوب شده و از امسال هم در دوره کارشناسی دانشجو 
می پذیرد. فکر می کنم اگر این طرح موفق باشد در آینده معلم 
تربیت بدنی ابتدایی باید در این رش��ته درس خوانده باشد، در 
حالی که الان این گونه نیست و کسی که کارشناس تربیت بدنی 
اس��ت می تواند در هر مقطعی فعالیت کند اما در برنامه جدید 

همه این ها تفکیک شده است.

* تغییراتـی کـه در آموزش وپـرورش به وجـود آمـده، 
براسـاس سـند تحول بنیادین و برنامة درسـی ملی اسـت. 

اگر قرار است 
استعدادیابی ریشه ای 
باشد، باید در وزارت 
آموزش وپرورش و 
مدارس انجام گیرد
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جایگاه تربیت بدنی در این دو سند چگونه بوده است؟ 
متأس��فانه ای��ن اس��ناد درس تربیت بدن��ی را در قال��ب 
برنامه ریزی درس��ی پیش بینی کرده اند؛ یعنی گروه متخصص 
تربیت بدنی این برنام��ه را خاص تربیت بدنی تدوین نکرده اند. 
یک س��ری برنامه ه��ای کلی پیش بینی ش��ده اس��ت. اما این 

موضوع که برای هر پایه یک کتاب تربیت بدنی به عنوان 
راهنمای معلم تدوین می شود کار خوبی است، 

چون حداقل معلم می داند که قرار است در 
هر پایة تحصیلی چه کاری انجام دهد.

* در صحبت هایتان اشاره کردید 
کـه سـال 1306 روزانـه یک سـاعت 
ورزش بـرای دانش آمـوزان تصویـب 

شد. حالا با توجه به شرایط امروز، زمان 
مطلوب چند ساعت در هفته است؟ 

فکر می کنم س��ه روز در هفته و هر 
نوب��ت حداقل یک س��اعت برای درس 
تربیت بدنی مطلوب است. تحقیقات ما 

نش��ان می دهد که یک ساعت اضافه در هفته هم اثر مطلوبی 
دارد.

* بـا توجه به ایـن صحبت ها تربیت بدنـی در هر یک از 
دوره ها باید چه ویژگی هایی داشته باشد؟

درس تربیت بدن��ی در همه دوره ها حتی دانش��گاه ها باید 
آنقدر مفرح باش��د که همه با انگیزه وارد کلاس ش��وند. یعنی 
برخلاف بقیة کلاس ها اگر معلمش��ان نیاید ناراحت شوند. اگر 
یک معلم س��اعات خوش��ی را برای بچه ها در سطوح مختلف 
ایج��اد کند، بچه ها منتظر ای��ن درس می مانند. این موفقیتی 
اس��ت که در درس تربیت بدنی اتفاق می افت��د. فراهم کردن 
س��اعات خوش توسط معلم و هماهنگ کردن آن با هدفی که 
دارد کار س��اده ای است. معلم می تواند به جای اینکه بچه ها را 
بدواند و آن ها را خس��ته کند، اه��داف دویدن را در یک بازی 
پیاده کند. مث��لًا یکی از اعتراضات ب��ه آزمون های پایان ترم 
درس تربیت بدنی بود. برخ��ی می گفتند بچه ها بعد از آزمون 
مریض می شوند و حتی والدین اعتراض می کنند. این آزمون ها 
غلط نیس��تند بلکه معل��م باید با برنامه ه��ای مفرح طی ترم 
آزمون های  توانایی دانش آموزان را به حدی برس��اند که از پس 

پایان ترم برآیند. 
یک��ی از کارهایی ک��ه در س��ال 1385 و به منظور مفرح 
ک��ردن درس تربیت بدنی انجام دادیم، ورود بازی های بومی و 
محلی به مدارس بود. مدارس را به بازی هایی مانند هفت سنگ 

و وس��طی و بازی هایی که معمولاً خانواده ها در روز سیزدهم 
فروردین انجام می دهند تش��ویق کردی��م. اتفاقاً طرح موفقی 
ش��د و هنوز هم ادامه دارد. این طرح پایه گذاری شد تا بچه ها 
بتوانند س��اعات خوشی داشته باشند. اگر بتوانیم این موضوع 
را ادامه دهیم و تربیت بدنی را به درس��ی شاد و مفرح تبدیل 
کنیم می توانیم اهداف نهایی مان را در قالب جدید 
پی��اده کنیم. واقعیت این اس��ت که هدف 
درس تربیت بدنی قهرمان سازی نیست 
بلکه سالم سازی است حال گروهی از 
دانش آموزان هم به سمت قهرمانی 
می روند. بنابراین اگ��ر بتوانیم این 
بازی ها را در مدارس تثبیت کنیم 
شاید بتوانیم سالم سازی را هم ایجاد 

کنیم.

* در مورد اجرای طرح هایی مانند شنا 
یا ژیمناسـتیک در مدارس چه نظـری دارید؟ آیا 

همه مدارس می توانند آن را اجرا کنند و موفق بوده اند؟ 
اگر یک بخش مشکل دارد نباید طرح را قطع کنیم. درباره 
این طرح ها هم همین گونه است. مثلًا تحقیقات نشان داده اند 
که بالاترین میزان آس��یب ورزش��ی، آلودگی ناشی از استخر 
در دختران بوده اس��ت اما این مش��کل در منطقه ای بوده که 
چندان به بهداشت اهمیت نمی دادند یا استخرهایی که بودجه 
ندارند و کلر را حذف می کنند. علاقه بچه ها هم بحث دیگری 
اس��ت. ما نمی توانیم انتظار داشته باش��یم که همه بچه ها به 
ش��نا علاقه مند باشند، اما از میان این رشته ها به یکی از آن ها 
علاقه دارند. ما تحقیقی درباره اثر رشته های ورزشی بر افزایش 
توانایی ها انجام دادیم و متوجه شدیم هیچ فرقی با هم ندارند. 
یعنی مهم نیس��ت ش��نا می کنید یا بدمینتون. همه ورزش ها 
توانایی ها را بالا می برند. نفس ورزش مهم اس��ت. کس��ی که 
به ش��نا علاقه ندارد می توان��د تنیس روی میز یا بدمینتون یا 

والیبال و بسکتبال را انتخاب کند.

* پس در کل این طرح ها را مثبت ارزیابی می کنید؟ 
بله. به نظر من این طرح ها مثبت هس��تند و باید ادامه پیدا 
کند. ما اکنون در حال تدوین برنامه ای برای دوچرخه سواری در 
دوره متوسطه هستیم. اگر بتوانیم این طرح را در مدارس پیاده 
کنیم موضوع آلودگی هوا در شهرهای بزرگ هم تا حدودی حل 
می ش��ود. چرا که تردد حداقل در مسیرهای کوتاه با دوچرخه 
انجام می گیرد. برخی اس��تان ها مانند یزد در این زمینه موفق 
بوده اند. این کار هم هدف سالم سازی دارد و هم هدف اجتماعی. 

معلم تربیت بدنی 
به جای مدرک 

تحصیلی، باید دنبال 
کسب مهارت در 

رشته های گوناگون 
باشد
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* به معلمـان و دبیـران بپردازیم. به نظرتان مشـکلات 
معلمان به ویژه مشکلات معیشتی بر فعالیت آن ها در مدارس 

تأثیر می گذارد؟ 
این موارد در برهه ای خیلی مطرح بود، الان ش��اید کمتر 
شده باش��د. ضمن اینکه من اعتقاد ندارم فرد باید فقط معلم 
باشد. فرد باید ابتدا مربی خوبی باشد تا بتواند معلم خوبی هم 
باشد. وقتی مربی باشیم می توانیم در اوقات فراغت آموزش تیم 
داشته باشیم. من معتقد نیستم که معلم تربیت بدنی نمی تواند 
حقوق خوبی داشته باشد. می تواند تیم داری کند و در باشگاه ها 
فعالیت داش��ته باشد. این ها بستگی به توانایی های معلم دارد. 
می توانی��م با ایجاد کلاس های مربیگ��ری و داوری و ارتباط با 

فدراسیون ها برخی از این مشکلات را برطرف کنیم.

* معلمان ورزش با وجود همه مشکلات چگونه می توانند 
به مدارج بالای علمی برسند؟ 

م��ن به این مس��ئله اعتقاد ندارم که حتم��اً باید مدارج 
علمی را ط��ی کنند. معتقدم معلمان تربیت بدنی اگر به جای 
اینکه به مدرک تحصیلی ش��ان اضافه کنند، کارت مربیگری 

چند رشته بگیرند خیلی موفق تر خواهند بود. یعنی یادگیری 
کار و مه��ارت در اولویت قرار گیرد. معلم تربیت بدنی به جای 
م��درک تحصیلی، باید دنبال کس��ب مهارت در رش��ته های 
گوناگون باشد. اگر حداقل در دو رشته کارت مربیگری بگیرد 
می تواند معلم موفقی باشد به طوری که تیم داری کند و حتی 

در مسابقات شرکت کند. 

* چه توصیه ای برای معلمان و مربیان تربیت بدنی دارید؟ 
به نظ��ر من تربیت بدنی علم غال��ب در آینده خواهد بود. 
ام��روزه می گوین��د علم غالب الکترونیک اس��ت اما در آینده 
تغییر خواهد کرد چون آمار چاقی در کشورها آن قدر بالاست 
که مش��کلات س��لامتی همه را به س��مت ورزش می کشاند. 
اینجاست که همه به س��مت متخصصان این زمینه می روند؛ 
اتفاقی که در کش��ورهای پیش��رفته افتاده اس��ت. به نظر من 
کس��انی که امروز وارد حوزة تربیت بدنی می ش��وند در آینده 
افرادی خواهند بود که می توانند جامعه را به س��مت سلامتی 
هدایت کنند. این، مس��ئله ای اس��ت که مدی��ران باید به آن 

توجه داشته باشند و بستر آن را فراهم کنند. 

کسانی که امروز وارد 
حوزة تربیت بدنی 

می شوند در آینده افرادی 
خواهند بود که می توانند 
جامعه را به سمت سلامتی 

هدایت کنند
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